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Pełny zapis przebiegu posiedzenia

Komisji Mniejszości Narodowych i Etnicznych (nr 86)
11 grudnia 2018 r.
Komisja Mniejszości Narodowych i Etnicznych, obradująca pod przewodnictwem 
poseł Danuty Pietraszewskiej (PO-KO), przewodniczącej Komisji, rozpatrzyła: 

– projekt planu pracy Komisji na okres od 1 stycznia do 30 czerwca 2019 r.

W posiedzeniu wziął udział: dr hab. Lech Nijakowski stały doradca Komisji.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Andrzej Kniaziowski, Beata Machul-Telus 
– z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Dzień dobry państwu. Witam serdecznie na naszym ostatnim już w tym roku posiedze-
niu Komisji Mniejszości Narodowych i Etnicznych.
Naszą  całoroczną  pracę  kończymy  planem  na przyszłość.  Państwo  dostali  plan. 

Chyba też na maila, tak? Nie, ale mają państwo w ręku projekt pracy na pierwsze pół-
rocze 2019 r., więc chciałabym, żeby się państwo ustosunkowali do tego projektu, wnie-
śli ewentualne uwagi albo propozycje zmian, żebyśmy mogli w styczniu przystąpić już 
do realizacji zatwierdzonego planu.
Ze względu na to, że cała organizacja pracy Komisji się zmienia, bo prawdopodob-

nie – ciągle w to nie mogę uwierzyć, że tak będzie – posiedzenia Sejmu będą tylko raz 
w miesiącu,  chciałabym, żeby państwo wypowiedzieli  się  również na ten  temat. Czy 
mamy wyznaczyć jeden stały tydzień w miesiącu, w którym będą się odbywały posie-
dzenia naszej Komisji? To będzie jeden dzień albo dwa dni. Czy punkt ciężkości przeło-
żyć też na posiedzenia wyjazdowe, żeby np. było więcej posiedzeń wyjazdowych, a mniej 
takich stałych posiedzeń, przy okazji posiedzeń Sejmu? Kiedy np. jest posiedzenie Sejmu, 
to jak się uda, jak nasi państwo sekretarze zdobędą salę, to posiedzenie Komisji możemy 
mieć dzień wcześniej, prawda? Chciałabym, żeby jakiś tryb tutaj państwo wybrali, jak 
będziemy w przyszłym półroczu pracowali.
Otwieram dyskusję.

Poseł Czesław Sobierajski (PiS):
Myślę,  że w tym  kierunku  właśnie,  jaki  pani  przewodnicząca  zaproponowała,  żeby 
przygotować się na jakiś tydzień, czy to przed posiedzeniem Sejmu, czy po nim, jeden, 
ewentualnie dwa dni. Taki stały po prostu kalendarz, ale to już trzeba myśleć w tym 
kierunku, tak? Doprecyzować tylko potem, w którym to jest momencie.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Zagrożenia są tego typu, że wszyscy państwo są jeszcze w innych komisjach. Nie wiemy, 
jaki tryb pracy wybiorą inne komisje, w których jesteście, bo gdybyśmy tak pracowali, 
to byłoby  optymalnie.  Gdyby  przyjąć,  że zaczynamy  pierwsze  posiedzenie  Komisji 
w południe,  to byłby czas, żeby państwo dojechali do Sejmu. Możemy zrobić w jeden 
dzień  nawet  dwa  posiedzenia Komisji,  z przerwą  godzinną  czy  półgodzinną. Wtedy 
można by w ciągu  jednego dnia zrobić nawet dwa posiedzenia Komisji, ale  teraz nie 
wiadomo, bo jak należycie do różnych komisji, czy inne też nie pójdą naszym śladem 
i w kolejnym tygodniu powiedzą: „Teraz my będziemy robić”. Nie chciałabym, żebyśmy 
mieli każdy tydzień pozajmowany, bo praca w terenie jest również ważna. Byłby to jed-
nak dla naszej Komisji najmniej kłopotliwy tryb pracy.
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Poseł Czesław Sobierajski (PiS):
W tym kierunku trzeba iść i później zająć się jakimiś projektowaniem. Nigdy nie będzie 
to na sto procent, bo i tak pracujemy w różnych komisjach, choć więc czego byśmy nie 
robili, to i tak, jak postanowimy, potem musimy to po prostu jakoś tam doprecyzować.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
No, właśnie. Proszę bardzo, pani poseł Małgorzata Pępek.

Poseł Małgorzata Pępek (PO-KO):
Pani przewodnicząca, Wysoka Komisjo, w mojej ocenie dobrze jest tak dzień przed posie-
dzeniem Sejmu się spotkać, bo wtedy wszyscy i tak jedziemy, żeby...

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Przyjeżdżamy i tak, i tak.

Poseł Małgorzata Pępek (PO-KO):
Generalnie posiedzenia komisji też się tak odbywają. Oprócz tego jestem jeszcze w dwóch 
komisjach, więc wiem, że też posiedzenia komisji się odbywają przeważnie przed posie-
dzeniem Sejmu.

Poseł Bogdan Latosiński (PiS):
Czasami też można po posiedzeniu Sejmu, np. w piątek, gdyby była sala.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Aha, czyli ewentualnie po, tak?

Poseł Małgorzata Pępek (PO-KO):
Właśnie, zaraz po.

Poseł Bogdan Latosiński (PiS):
Zaraz po zakończeniu obrad, gdyby sali nie było – załóżmy – dzień przed posiedzeniem 
Sejmu.

Poseł Tomasz Cimoszewicz (PO-KO):
Nie wiem, ale to kwestia chyba...

Poseł Małgorzata Pępek (PO-KO):
Sali przybędzie teraz.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Proszę bardzo, pan poseł Cimoszewicz.

Poseł Tomasz Cimoszewicz (PO-KO):
Myślę, że ten piątek jest super, tylko to kwestia tego, czy ktoś musi łapać samolot z War-
szawy, czy zazwyczaj łapie. Czy wśród nas są tacy, którzy łapią samolot wcześniej w pią-
tek, czy nie?

Poseł Czesław Sobierajski (PiS):
Piątek chyba nie jest optymalnym dniem, szczerze mówiąc, bo głosowania są i tak aż 
do późna.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Nie jesteśmy w stanie przewidzieć, do której będą głosowania z kolei...

Poseł Marta Kubiak (PiS):
Optymalnie chyba będzie...

Sekretarz Komisji Beata Machul-Telus:
Pani poseł, prosimy włączyć mikrofon, dobrze? Bo to jednak musi się nagrać.

Poseł Marta Kubiak (PiS):
Wydaje mi się, że optymalny będzie dzień przed posiedzeniem Sejmu.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
A jak nie będzie posiedzenia Sejmu?
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Poseł Marta Kubiak (PiS):
Dzień, dwa, bo posiedzenia będą od wtorku do piątku czy od środy do piątku. Wszystko 
jest...

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Tego też nie wiemy.

Poseł Ryszard Galla (niez.):
Teraz ja się zgłaszam.

Poseł Marta Kubiak (PiS):
To najwyżej będziemy na bieżąco. Nie wiem. Jak tam państwo uważają.

Poseł Czesław Sobierajski (PiS):
Tylko że mówimy o tygodniu, w którym nie ma posiedzenia Sejmu, czyli czymś takim, 
że mogłoby się to – załóżmy – odbyć.

Poseł Ryszard Galla (niez.):
Mogę?

Poseł Czesław Sobierajski (PiS):
No i wtedy wychodzi sprawa, o której mówimy.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Tak. To jest taka loteria. Proszę bardzo, pan przewodniczący Galla.

Poseł Ryszard Galla (niez.):
Musimy wziąć poprawkę, szanowni państwo, także na to, że kalendarz posiedzeń sejmo-
wych jest na razie takim zaplanowanym kalendarzem, a życie będzie robiło swoje, więc 
tu jeszcze będą na pewno zmiany. Natomiast mimo wszystko wydaje mi się, że piątki 
są bardzo niebezpieczne,  bo oprócz  tego,  że kończymy w piątek,  to często  bywa  tak, 
że głosowania tak się układają, że one się o wiele później kończą niż są planowane. Teraz 
proszę sobie wyobrazić, że zwołujemy posiedzenie Komisji na godzinę 12, zapraszamy 
gości, a będziemy do dyspozycji o godzinie 14 i dalej. Będzie niepotrzebne zamieszanie. 
Dlatego musimy nad tym się zastanowić. No, i nie wiem, czy tutaj nie byłoby dobrze...
Nie wiem, na ile nasza pani przewodnicząca mogłaby do tego doprowadzić, żeby jed-

nak z marszałkiem spotkali się przewodniczący komisji  i przedyskutowali,  jak to tro-
szeczkę usystematyzować. Chodzi o to, żeby nie było  tak, że my po prostu będziemy 
wyglądali w mediach, że jesteśmy nierobami, że pracujemy tylko w jednym tygodniu, 
a później  okaże  się,  że pozostałe  tygodnie  to my mamy  zapełnione,  bo jedna  komi-
sja wymyśli sobie posiedzenie w tym tygodniu, następna w następnym tygodniu i tak 
będziemy sobie tutaj bez przerwy przyjeżdżali. Warto byłoby to więc na tyle skoordy-
nować, że jak już są posiedzenia w danym tygodniu, to jak już przyjedziemy, odróbmy 
te wszystkie posiedzenia. To byłoby ważne. Oczywiście, przyznaję, że ta godzina 18, jak 
dzisiaj – przepraszam, może być nawet godzina 17 – w przeddzień...

Sekretarz Komisji Beata Machul-Telus:
Co z gośćmi?

Poseł Ryszard Galla (niez.):
No, dobrze.

Poseł Anna Cicholska (PiS):
To nie jest dobre?

Poseł Małgorzata Pępek (PO-KO):
Każdy wtorek jest wolny przed posiedzeniem Sejmu.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Przed posiedzeniem...

Poseł Małgorzata Pępek (PO-KO):
Posiedzenie zaczyna się od środy.
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Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Wtorek, tak? Ale jeżeli np. mamy tak późno jak dzisiaj, bo akurat mogliśmy dostać salę, 
to jak zaprosić gości, którzy przyjeżdżają z różnych stron Polski? Jeżeli oni na tę godzinę 
przyjadą, jak się dostaną do domu? To jest też problem.

Poseł Czesław Sobierajski (PiS):
Na godzinę 15 można spokojnie planować. W takich granicach.

Sekretarz Komisji Beata Machul-Telus:
Wszystkie komisje mają ten sam pomysł.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Takie pomysły, jak my, to ma większość komisji i tu jest ten problem. Popatrzcie, bo jeżeli 
posiedzenie jest – powiedzmy – we wtorek, ale wszystkie komisje się nastawiają na ten 
wtorek, to też jest trudno potem to posiedzenie Komisji przeprowadzić, bo czasem się 
okazuje, że się nakładają posiedzenia komisji, a czasem jest różnica, pół godziny, godzina, 
więc ani na tym, ani na tym i nie wiadomo co, prawda? Proszę bardzo.

Poseł Tomasz Cimoszewicz (PO-KO):
Może po prostu poniedziałek i wtorek. Będziemy ustalać względem tego, jak posiedzenia 
innych komisji będą się układać. To jest wtedy i tak tydzień sejmowy, więc jest to naszym 
zakichanym obowiązkiem. Czy będziemy tu w poniedziałek, czy będziemy we wtorek…

Poseł Anna Cicholska (PiS):
Ale poniedziałek to dzień dyżurów.

Poseł Bogdan Latosiński (PiS):
Są dyżury.

Poseł Tomasz Cimoszewicz (PO-KO):
Ale, kochani, z całym szacunkiem, będziemy mieli trzy tygodnie na dyżury poselskie 
w tygodniu pozasejmowym.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Poniedziałek? Jeżeli by się np. od godziny 15 dało radę znaleźć salę, to w poniedziałek 
nie byłoby już tak źle. Do godziny 15 się raczej zjedziecie, tak?

Poseł Czesław Sobierajski (PiS):
Jeden poniedziałek w miesiącu.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Dokładnie tak. To jest w końcu jeden poniedziałek w miesiącu.

Poseł Ryszard Galla (niez.):
Proszę koleżankę Beatę, żeby pilnowała wtorków. Niech już będzie ten wtorek w połu-
dnie.

Poseł Anna Cicholska (PiS):
Też uważam, że wtorki są najlepsze.

Poseł Ryszard Galla (niez.):
Słuchajcie, czekamy, bo będą oddane nowe sale.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Chyba że zrobimy tak, że jeżeli sekretariat da radę zdobyć salę na wtorek,  to będzie 
we wtorek, a jak nie da rady zdobyć, to będzie w poniedziałek.

Poseł Tomasz Cimoszewicz (PO-KO):
Dokładnie o to mi właśnie chodziło. Jeżeli we wtorek nie możemy, to wtedy w ponie-
działek.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
To ten  poniedziałek,  tak?  Czyli  nie  będziemy  ustalać  jakiegoś  stałego  tygodnia, 
że będziemy jeździć, tylko poniedziałek albo wtorek. Jak się uda zdobyć salę, to będzie 
na wtorek, tak?
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Poseł Tomasz Cimoszewicz (PO-KO):
Drodzy państwo, faktycznie, kolega mówił, jak z głosowaniami może być, prawda?

Poseł Anna Cicholska (PiS):
Nie, bo to tak na wtorek...

Poseł Czesław Sobierajski (PiS):
We wtorek  na pewno.  Tak  to zostawmy.  W poniedziałek  ewentualnie,  we wtorek 
na pewno. Myślę, że pójdziemy w tym kierunku. Raz na miesiąc...

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Jeśli nie da rady we wtorek, to w poniedziałek.

Poseł Anna Cicholska (PiS):
A nie możemy tak definitywnie w środę, czwartek? To nie wchodzi w grę, tak?

Sekretarz Komisji Beata Machul-Telus:
Mamy posiedzenia Sejmu.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
To są dni sejmowe. Marszałek na to nie zezwala. Marszałek czasami pozwala, bo odby-
wają się niekiedy posiedzenia komisji, ale jeżeli mają poprawki, to wtedy tak, ale takim 
komisjom jak my, które... To są tzw. doraźne posiedzenia komisji.

Sekretarz Komisji Beata Machul-Telus:
Tylko te komisje, które się zajmują konkretną ustawą czy ustawami.

Poseł Ryszard Galla (niez.):
Bo komisja może też mieć ustawę, ale jeśli to jest ustawa, która nie dotyczy tego posie-
dzenia, to nie można zwołać.

Poseł Czesław Sobierajski (PiS):
To jest jeden raz na miesiąc. No, trudno.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
To jest jeden poniedziałek w miesiącu.

Poseł Ryszard Galla (niez.):
Pani przewodnicząca, nie ma problemu z tym jednym dniem. Problem polega na tym, 
że każdy z nas ma jeszcze jedną albo dwie komisje, czyli jest w trzech albo dwóch komi-
sjach. Tu chodzi o to zgranie, żeby nie było tak, jak kolega powiedział: „No, to co? Przy-
jadę w poniedziałek, we wtorek nic nie będę miał i co?”.

Poseł Bogdan Latosiński (PiS):
Nie powiedziałem tego słowa.

Poseł Ryszard Galla (niez.):
O to chodzi, żeby sobie...

Poseł Małgorzata Pępek (PO-KO):
Będziemy siedzieć i czekać.

Poseł Ryszard Galla (niez.):
Tu nie chodzi o to, że my nie chcemy przyjechać.

Poseł Bogdan Latosiński (PiS):
Lepiej w godzinach dopołudniowych, jeżeli by nie było w godzinach popołudniowych. Już 
lepiej, bo przynajmniej można siedzieć...

Poseł Anna Cicholska (PiS):
Ale te popołudniowe posiedzenia są dobre. Tak jak dzisiaj jest dobrze.

Poseł Bogdan Latosiński (PiS):
Dzisiaj jest najlepiej.
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Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Ale dzisiaj mogliśmy sobie tak pozwolić, bo nie zapraszaliśmy gości. Tak jak mówiłam, 
gdyby goście na tę godzinę przyjechali, a przyjeżdżają z różnych stron Polski, to niektó-
rzy mieliby problem, żeby wrócić. 

Poseł Małgorzata Pępek (PO-KO):
Ale możemy zrobić o godzinie 14 albo 15 we wtorek.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Małgosiu, jak będzie sala.

Poseł Małgorzata Pępek (PO-KO):
Jak nie będzie, to poniedziałki ostatecznie. Dlaczego by jej ciągle miało nie być? Myślmy 
pozytywnie, że będzie.

Poseł Ryszard Galla (niez.):
Mam inną propozycję. Może jednak środek ciężkości przeniesiemy na wyjazdowe posie-
dzenia Komisji.

Poseł Anna Cicholska (PiS):
Myślę, że nasza pani przewodnicząca jest tak jakoś przebojowa, że nam te wtorki zabukuje.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Przebojowy to musi być sekretariat. Oni  już czasami o godzinie 5 rano czy o którejś 
warują,  kiedy  otworzą  sklepik  z salami,  bo każdy  próbuje  bukować.  Może,  Beato, 
powiedz, jak wygląda zamawianie sal. Może tak.

Sekretarz Komisji Beata Machul-Telus:
Rzeczywiście, państwo posłowie nie zdają sobie sprawy. Mamy możliwość rezerwacji 
przez system, tylko i wyłącznie.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
To jest system.

Sekretarz Komisji Beata Machul-Telus:
System internetowy. Robi się to 30 dni przed określonym posiedzeniem, więc odliczamy 
sobie z kolegą 30 dni i danego dnia tygodnia kolega przychodzi np. o godzinie 6 rano, 
żeby się dostać do systemu i żeby udało nam się zarezerwować, ale zdarza się, że ktoś 
był tutaj w pracy np. o godzinie 5.30 i wtedy...

Sekretarz Komisji Andrzej Kniaziowski:
Niektórzy złamali system i potrafią wcześniej. Nie wiem, jak to robią, ale do tego dochodzi.

Sekretarz Komisji Beata Machul-Telus:
Albo my nie potrafimy. W każdym razie łapiemy salę, ponieważ takich komisji, proszę 
państwa, z tymi wszystkimi podkomisjami i komisjami specjalnymi, jest kilkadziesiąt. 
Każdy ma ten pomysł, żeby to był wtorek przed posiedzeniem Sejmu, prawda? W związku 
z tym to nie jest nasza niechęć do wykonania dla państwa takiego działania. Oczywiście, 
godzina 18 czy 19 jest już wygodniejsza, ale wtedy, tak jak pani przewodnicząca mówi, 
goście, którzy mieliby przyjechać... No, jeszcze z Krakowa to pół biedy, ale ze Szczecina, 
gdzieś tam skądś, z daleka? Po prostu nie wrócą. Takie posiedzenie troszeczkę jest też 
bez sensu. My nie jesteśmy w stanie przeskoczyć tego systemu. Sale, które będą oddane 
w nowym budynku, są zaplanowane. Cieszyliśmy się, że odetchniemy troszeczkę, ale 
okazało się, że cały budynek G  idzie do remontu, więc zostajemy dokładnie w takiej 
samej sytuacji, w jakiej byliśmy, z kilkoma salami na kilkadziesiąt posiedzeń komisji. 
Żeby jeszcze one właśnie się nie nakładały, żeby państwo nie musieli tego robić, co robią 
w tej chwili, że biegają od sali do sali, podpisując się tylko przy wejściu.

Poseł Ryszard Galla (niez.):
A pamiętajcie jeszcze, że oprócz komisji są zespoły.

Sekretarz Komisji Beata Machul-Telus:
Oczywiście, jak i wszystkie inne rzeczy.
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Poseł Ryszard Galla (niez.):
To jest nasz wyczyn.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Trzeba powiedzieć, że zespoły nas wypchnęły z sal.

Poseł Ryszard Galla (niez.):
To poza protokołem.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Ale jeszcze jest jeden problem. W zasadzie powinny się odbyć dwa posiedzenia Komisji 
w miesiącu. Przynajmniej dwa. A jak mamy posiedzenie raz w miesiącu, to gdyby nawet 
to był wtorek czy poniedziałek, to jest jedno, tak?

Poseł Ryszard Galla (niez.):
Pani przewodnicząca,  jedno posiedzenie Komisji  jest w Sejmie, a drugie na wyjeździe. 
Zaczynamy od Żywca. Pojedziemy do Żywca na cały tydzień.

Poseł Małgorzata Pępek (PO-KO):
Jeśli nie ma w Sejmie sal, to wyjeżdżamy na każde posiedzenie Komisji.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Właśnie o tym mówię.

Poseł Anna Cicholska (PiS):
Bardzo dobry pomysł.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Małgosiu, słyszysz? Do ciebie tam na tydzień chcą jechać.

Poseł Małgorzata Pępek (PO-KO):
Jak najbardziej. Zapraszam. Górale są gościnni.

Poseł Bogdan Latosiński (PiS):
To może i całe pierwsze półrocze?

Poseł Czesław Sobierajski (PiS):
Myślę, że zostawmy to, przekażemy do sekretariatu i prezydium. Trzeba zrobić wszystko, 
żeby było optymalnie, bo jak będzie parę dni... Nic nie wymyślimy racjonalnego. Wiemy 
wszyscy, o co tak naprawdę chodzi, żeby było, ścieśnić maksymalnie, sierpień...

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Jeżeli poniedziałek, to możemy zaczynać tylko po południu. Jeżeli goście mają przyje-
chać, to najpóźniej możemy zacząć o godzinie 15. To już trzeba byłoby przyjechać. Potem 
albo przerwa i następne posiedzenie Komisji, albo we wtorek zrobić drugie posiedzenie.

Poseł Anna Cicholska (PiS):
Jeśli raz w miesiącu byłyby dwie, to tak.

Poseł Czesław Sobierajski (PiS):
Właśnie o tym mówimy. Jak co, to tak.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Tak? Dobrze.

Poseł Anna Cicholska (PiS):
Albo w poniedziałek, a drugie posiedzenie we wtorek.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Czyli dalej musimy być elastyczni. Wszystkim nie da się dogodzić, ale bierzcie to też 
pod uwagę, że jak będzie krytycznie, to w poniedziałki też raz w miesiącu trzeba będzie 
przyjechać, jeżeli nie będzie innego wyjścia.

Poseł Anna Cicholska (PiS):
A posiedzenia wyjazdowe możemy wcześniej ustalić?
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Poseł Małgorzata Pępek (PO-KO):
Raz w miesiącu.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
A wyjazdowe tak... Pierwsze wyjazdowe posiedzenie Komisji mamy w lutym. Wyjazd 
na Śląsk.

Poseł Gabriela Lenartowicz (PO-KO):
Proponowałabym,  żeby  rozważyć,  czy  nie  zrobić  posiedzenia  Komisji  w Raciborzu, 
bo mamy tam...

Poseł Małgorzata Pępek (PO-KO):
Żywiec to też jest Śląsk.

Poseł Gabriela Lenartowicz (PO-KO):
Mamy tam obecność zarówno przedstawicieli mniejszości niemieckiej... Nie tylko na Opol-
szczyźnie, ale i na Śląsku. Mamy też odżywające tradycje żydowskie. Mamy i mniejszość 
morawską. Te tradycje kulturowe są kultywowane. Ona nie ma charakteru mniejszości 
etnicznej, ale to jest taki element kulturowy, który może mieć ogromne znaczenie. Pro-
ponuję, że dobrze byłoby, żeby takie posiedzenie Komisji zrobić na zamku piastowskim, 
który został odrestaurowany i jest świadectwem tej wielokulturowości, bo to była nota-
bene pierwsza osada Wielkomorawian, potem Przemyślidów, których potem przepędzili 
stamtąd Piastowie, więc mamy tak jakby przekrój historyczny, z uwzględnieniem...

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Na Śląsku to chyba tydzień będziemy siedzieć.

Poseł Małgorzata Pępek (PO-KO):
Kończąc w Żywcu.

Poseł Gabriela Lenartowicz (PO-KO):
Ale myślę, że to byłoby dobrze, bo po raz pierwszy byłaby doceniona kwestia regionu 
o bardzo specyficznym składzie ludnościowym.

Poseł Czesław Sobierajski (PiS):
Czyli Racibórz zamiast Zabrza?

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Nie. Do Zabrza musimy jechać, bo w Zabrzu postawili mur antyromski.

Poseł Czesław Sobierajski (PiS):
Jedziemy zburzyć...

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Dosłownie mur. Nie, tu jakoś trzeba byłoby w ramach tego programu, jaki planowaliśmy.

Poseł Ryszard Galla (niez.):
W planie pracy zapiszmy Śląsk, a potem będziemy decydowali, gdzie pojedziemy, prawda?

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Czy to będą 2 dni, czy 3 dni, to wtedy tu nie będzie posiedzenia Komisji, tylko np. na poczet 
posiedzeń Komisji, które mają być w Sejmie.

Poseł Ryszard Galla (niez.):
Może jednak to nie będzie żart z tym tygodniem. Może tydzień wystarczy.

Poseł Gabriela Lenartowicz (PO-KO):
Notabene z Żywcem mamy tyle wspólnego, że na tymże zamku też jest browar.

Poseł Ryszard Galla (niez.):
Ale jest piwo raciborskie?

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
To absolutnie przeważa. Okej. To posiedzenie Komisji jest planowane na 26–27 lutego. 
Zapiszcie sobie: 26 i 27 lutego, jak tam trzeba będzie...
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Poseł Ryszard Galla (niez.):
Jak będziemy musieli zahaczyć o Racibórz, to na 3 dni.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Chyba że w lutym braknie dni, to... Dobrze.

Poseł Ryszard Galla (niez.):
To jest ostatnie posiedzenie w tym roku, więc możemy sobie pozwolić.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Jest planowane jeszcze jedno wyjazdowe posiedzenie Komisji. Ono byłoby w maju, tak? 
Do Wielkopolski, ale może być gdzie indziej. Jeżeli ktoś ma pomysł i plany, może być też 
gdzie indziej.

Poseł Anna Cicholska (PiS):
W maju, ale jeszcze nie wiadomo tego, tak?

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Planowaliśmy jechać do Wielkopolski, bo jeszcze w Wielkopolsce nie byliśmy, natomiast 
może być gdzie indziej.

Poseł Czesław Sobierajski (PiS):
Nie słyszy kolega z województwa świętokrzyskiego.

Poseł Ryszard Galla (niez.):
Tam w lipcu jedziemy.

Poseł Anna Cicholska (PiS):
A zapraszał nas kolega do świętokrzyskiego?

Poseł Bogdan Latosiński (PiS):
Tam jedynie 4 lipca, bo to jest ten pogrom, a 4 lipca mamy znowu obrady Sejmu.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Tak?

Poseł Bogdan Latosiński (PiS):
Jest posiedzenie w Kielcach, ale akurat pogrom kielecki...

Poseł Czesław Sobierajski (PiS):
To w maju w takim razie.

Poseł Bogdan Latosiński (PiS):
W innym  terminie  to tam  nie ma właściwie...  Jeszcze  w Chmielniku  jest  naprawdę 
co zwiedzać, ale musi to być powiązane z rocznicą,  tzn. powinno być. Akurat 4  lipca 
znowu mamy posiedzenie Sejmu.

Poseł Czesław Sobierajski (PiS):
Ale to nie musi być w tym terminie.

Poseł Bogdan Latosiński (PiS):
Pasowałoby, tylko podkreślam, że jeżeli w innym terminie...

Poseł Ryszard Galla (niez.):
Może jednak zrobić to zaraz w tym tygodniu po posiedzeniu Sejmu? Będzie tak na świeżo. 

Poseł Bogdan Latosiński (PiS):
Albo przed.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Albo przed, bo poniedziałek i wtorek...

Sekretarz Komisji Beata Machul-Telus:
Ale to jest następny plan pracy.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Aha. To już jest następny plan pracy, jak się zdecydujecie, bo my...
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Poseł Ryszard Galla (niez.):
Wróćmy do maja.

Poseł Bogdan Latosiński (PiS):
Póki co, mamy dwa posiedzenia: 3, 4 i 5 lipca oraz 17, 18 i 19 lipca.

Poseł Małgorzata Pępek (PO-KO):
To już wyjazdowego wtedy nie planujcie.

Poseł Bogdan Latosiński (PiS):
We wtorek 2 lipca albo 1 i 2 lipca.

Poseł Anna Cicholska (PiS):
A może właśnie tak? Pani przewodnicząca, zdążylibyśmy przed posiedzeniem Sejmu.

Poseł Bogdan Latosiński (PiS):
Przed obradami Sejmu. Wtedy można byłoby tam zorganizować dwa posiedzenia Komisji 
1 i 2 lipca.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Ale to się nie mieści w tym planie pracy, bo od 1 lipca będziemy mieli drugi plan pracy. 
My teraz myślimy o drugim posiedzeniu wyjazdowym – o tym, które było zaplanowane 
na maj. Może być wyjazd do Wielkopolski, ale może być gdzie indziej.

Poseł Bogdan Latosiński (PiS):
A tu rzeczywiście można zaplanować: 1 i 2 lipca, poniedziałek i wtorek.

Sekretarz Komisji Beata Machul-Telus:
To już w przyszłym planie pracy, panie pośle. Nie ma problemu.

Poseł Czesław Sobierajski (PiS):
Ale w lipcu.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Tak, tak. No, to na razie zostawimy tutaj Wielkopolskę w maju, tak?

Poseł Anna Cicholska (PiS):
A na Mazowszu to nie ma posiedzeń, tak?

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Proszę?

Poseł Anna Cicholska (PiS):
Na Mazowszu nie mamy tych mniejszości tak dużo.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Gdzie?

Sekretarz Komisji Beata Machul-Telus:
Trochę jest. Głównie w Warszawie. Mamy i Ormian, i Żydów, ale to Warszawa.

Poseł Anna Cicholska (PiS):
A Płońsk? Tam już w tej chwili to nie ma...

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Jeszcze ciekawy byłby wyjazd do Szczecinka, gdzie nam...

Poseł Marta Kubiak (PiS):
Tam jest ciekawiej niż w Wielkopolsce, bo tu jest tego mało.

Poseł Anna Cicholska (PiS):
Do Płońska wyjeżdżam na uroczystości.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Ale w maju to musiałaby być druga połowa maja, bo w pierwszej mam takie...
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Sekretarz Komisji Beata Machul-Telus:
Jak zostawimy tak, jak jest, to można przyjąć plan pracy.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
To zobaczymy – albo Wielkopolska, albo Szczecinek.

Poseł Anna Cicholska (PiS):
W maju Szczecinek, bo tam jest...

Poseł Marta Kubiak (PiS):
Tam jest ciekawiej. Tak, tam jest więcej mniejszości niż w Wielkopolsce.

Poseł Ryszard Galla (niez.):
Myślę, że pani minister nawet by się zaangażowała.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Tak. Też tak sądzę, bo jej wtedy bardzo na tym zależało, to może by się też zaangażowała.

Poseł Anna Cicholska (PiS):
Myślę, że Szczecinek będzie lepszy. Państwo też tak myślą?

Poseł Czesław Sobierajski (PiS):
To w takim razie zmieńmy od razu na Szczecinek i koniec, skoro taki jest konsensus.

Poseł Ryszard Galla (niez.):
Na pewno tam jest fajnie. Pojedziemy zobaczyć miasto radzieckie.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Takich komentarzy nie chcę nagrać.

Poseł Ryszard Galla (niez.):
Nie, tam jest naprawdę...

Poseł Anna Cicholska (PiS):
Ale to jest pozytywne, co pan mówi.

Poseł Ryszard Galla (niez.):
Oczywiście. Słuchajcie, to są byłe koszary, które były za czasów pruskich, niemieckich, 
radzieckich. Nigdy nie były widoczne na mapie. Tam społeczność zadecydowała o tym, 
żeby utworzyć miasto. Już nie pamiętam, jak ono się nazywa, ale oparte jest na kosza-
rach. Duża część obiektów powojskowych jest modernizowana i albo to są mieszkania, 
a nawet jest bardzo dużo do wynajęcia, albo te wszystkie wille są zagospodarowane.

Sekretarz Komisji Beata Machul-Telus:
Zmieniamy na województwo zachodniopomorskie, tak?

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Dobrze.

Poseł Anna Cicholska (PiS):
Niedaleko Kołobrzegu, tak?

Poseł Gabriela Lenartowicz (PO-KO):
Chciałam tylko dopytać.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Proszę bardzo, pani poseł Lenartowicz.

Poseł Gabriela Lenartowicz (PO-KO):
Na kiedy planowaliśmy wyjazdowe posiedzenie Komisji w lutym?

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
26, 27 i ewentualnie 28.
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Poseł Gabriela Lenartowicz (PO-KO):
No, właśnie. Sprawdzałam to sobie, dlatego wychodziłam. Na ten czas mam zaplano-
wane leczenie w szpitalu. To po prostu zabieg i to jest nieodwołalne, więc gdyby można 
było prosić, żeby to zamienić na jakiś inny czas...

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
No, tak. Kierowaliśmy się już jednym zabiegiem, a tu jeden zabieg wraca, a drugi...

Poseł Gabriela Lenartowicz (PO-KO):
Specjalnie to sprawdzałam.

Poseł Małgorzata Pępek (PO-KO):
Wszyscy mają zabieg.

Poseł Gabriela Lenartowicz (PO-KO):
Tydzień wcześniej... „Jak mogłaś nam to zrobić?”. Specjalnie dzwoniłam do domu, żeby 
mi przesłano informację. Gdyby to było możliwe...

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Proszę? A jeszcze później, na pierwszy tydzień marcowy?

Poseł Gabriela Lenartowicz (PO-KO):
To nie ma problemu.

Poseł Anna Cicholska (PiS):
Dla mnie może być.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
No, ale jak? Ty wyjdziesz z tego szpitala za dwa dni?

Poseł Gabriela Lenartowicz (PO-KO):
Tak, bo akurat to mam zaplanowane od 23 lutego do 2 marca.

Poseł Ryszard Galla (niez.):
Mam formalne pytanie. Czy przyjęliśmy już plan pracy?

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Nie. Ciągle siedzimy nad tym.

Poseł Anna Cicholska (PiS):
Pani poseł ma zabieg, a później może być jeszcze rekonwalescencja.

Poseł Gabriela Lenartowicz (PO-KO):
Nie będę niedołężna. Będę mogła w tym uczestniczyć.

Poseł Czesław Sobierajski (PiS):
Może to i bardzo dobrze, bo idę na operację 4 stycznia.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Czekamy aż wydobrzeje.

Poseł Gabriela Lenartowicz (PO-KO):
Ale jeśli chodzi o tydzień marcowy, to nie ma problemu.

Poseł Czesław Sobierajski (PiS):
Okej. Teraz się przychylam do marca.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Początek, tak? Okej, dobrze. To nawet między jednym...

Poseł Gabriela Lenartowicz (PO-KO):
Między 4 a 8 marca. No, pięknie. Zwieńczymy to Dniem Kobiet.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Mężczyźni, zrobimy wam Dzień Kobiet. Ten Dzień Kobiet jest zawsze dla was.
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Sekretarz Komisji Beata Machul-Telus:
W pkt 9 zmieniamy województwo na zachodniopomorskie, tak?

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Tak, tak. Zmieniamy województwo wielkopolskie na zachodniopomorskie, tak?

Poseł Anna Cicholska (PiS):
Myślę, że będzie o wiele ciekawsze.

Poseł Ryszard Galla (niez.):
Zaprosimy panią minister Golińską.

Przewodnicząca poseł Danuta Pietraszewska (PO-KO):
Dobrze. Czy państwo jeszcze mają jakieś uwagi do tego planu? Nie?
Czy wobec  tego mogę uważać,  że plan  jest przyjęty przez aklamację? Wobec  tego 

dziękuję bardzo. Potem już nie będę przyjmowała uwag, że: „ja nie pojadę” albo coś...
Dobrze, bardzo dziękuję. Proszę państwa, w zasadzie to był jeden jedyny punkt dzi-

siejszego posiedzenia. Chciałam państwu podziękować za cały rok tej pracy, za zaanga-
żowanie, za obecność. Za nieobecność nie dziękuję. Po prostu chciałam państwu życzyć 
najpiękniejszego dnia w roku, czyli Świąt Bożego Narodzenia, żeby były ciepłe, rodzinne, 
piękne, niezapomniane, żeby państwo na kolejny rok mogli naładować swoje akumu-
latory  energetyczne. Życzę wam pięknych Świąt Bożego Narodzenia,  a za wszystko, 
za cały rok dziękuję serdecznie.


